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ENTREVISTA

“El que ens fa 
valencians és parlar 
valencià o, com a 
mínim, defensar 
que es parle”

Poc més de 30 vots van faltar perquè Projecte Oliva tinguera majoria absoluta a les urnes el passat diumenge 28 
de maig, a les Eleccions Municipals 2023. Va aconseguir un total de 5.126 vots i deu regidors. Un 42,27% dels 
sufragis. Un fet històric per a un grup independent. Yolanda Pastor, la cap de llista de la formació, és la nova 
alcaldessa. “Em deixaré la pell treballant per la meua ciutat, sense prepotències ni personalismes, amb humilitat, 
per a posar Oliva en el lloc que li correspon” va assegurar durant l’acte d’investidura. UCIN, que té dos regidors, 
entra en el govern municipal per a garantir l’estabilitat durant la legislatura. Pàgines 3 a 6
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El ryder Kiko 
Roig, tercer del 
món en el Big 
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YOLANDA PASTOR, ALCALDESSA
PRO governarà amb el suport d’UCIN



GANDÍA-OLIVA-PEGO

Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
Gandía : 912432343
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, juny 20232

El departament de Cultura, Música i Biblioteques 
encapçalat pel regidor  Julio Llorca i en col·laboració 
amb Juan Carlos Morera, president de l’Associació Ar-
tístico Musical d’Oliva, ha lliurat a l’Arxiu Municipal una 
memòria USB amb la gravació de l’esdeveniment com-
memoratiu del 125 aniversari del moviment bandístic 
a Oliva, així com del concert de primavera “Sons de la 
terra”, que es va realitzar al Centre Polivalent el passat 
29 d’abril. L’acte de lliurament va tenir lloc el passat 
dimarts 23 de maig a la Biblioteca Tamarit, en presència 
de MªJosé Canet, tècnica responsable de Biblioteques 
i Arxius d’Oliva Els esdeveniments reflectits en aquesta 
documentació donen inici a les celebracions del 125 
aniversari de la banda a la nostra ciutat. Aquests actes 
es desenvoluparan al llarg de l’any, destacant el proper 
intercanvi de la Banda Juvenil amb l’agrupació de Fuen-
terrobles, un simposi sobre el pasdoble Eduardo Borràs, 
un concert d’homenatge a Nino Bravo a l’estiu, entre 
altres. Aquest documen, en breu, estarà disponible al 
canal de YouTube de l’Ajuntament d’Oliva.

La gravació de 125 
aniversari del moviment 
bandístic, en l’Arxiu

PER A CONTRACTAR ANUNCIS EN ESTA PUBLICACIÓ

EL NOSTRE OLIVA.  Periòdic gratuït. 
Director: Luis Peidro. Gerent: Javier Llopis
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email: oliva@elnostreciutat.com. Imprimeix: Localprint

673 575 832

Edita: MÉS CIUTAT SA. Plaça Pintor Gisbert, 3. 03801 Alcoi

SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències. . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet. . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente. . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo. . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca. . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico. . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme. . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta. . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos. . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc. . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 20

� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 21

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 22

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 23

� Farmacia Peiró Sendra 96 285 23 46       Roger de Llúria, 16 (platga)          oberta dia 24

� Farmacia Avellá   96 285 62 63       Vía Ronda, 98 (playa)            oberta dia 25

� Farmacia Hnos. Aparisi 96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 26

� Farmacia Galiano  962 85 15 21       Plaça Casa Alonso            oberta dia 27

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 28

� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 29

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 30

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147
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ALGO MÉS DE 30 VOTS VAN FALTAR PERQUÈ TINGUERA MAJORIA ABSOLUTA 

Projecte Oliva fa història 
primer grup independent en traure 10 regidors 

T an sols poc més de 30 vots van 
faltar perquè Projecte Oliva 
tinguera majoria absoluta a les 

urnes el passat diumenge 28 de maig 
a les Eleccions Municipals 2023. Van 
aconseguir un total de 5.126 vots i deu 
regidors, un 42,27% dels sufragis.

El PSOE va obtindre 2.271 vots i qua-
tre regidors (un 18,72%) i Compromís 
1.927 vots i tres regidors (15,89%). 
Per la seua banda el PP tenía el seu mí-
nim històric 1.266 vots i dos regidors 
(10,44%), enfront dels 1.011 que va 
aconseguir la candidatura d’UCIN i tam-
bé dos regidors (un 8,33%). Vox a pe-
nes va tindre 399 vots, un 3,29%.

La participación definitiva fou del 
69,84% (un punt més que el 68,88% 
del 2019) amb 12.237 vots i, per tant, 
l’abstenció fou del 30,15% concreta-
ment 5.282 persones. Foren vàlids el 
99,09% dels vots 12.126, mentre que 
12.000 foren a candidatures, 126 esti-
gueren en blanc (un 1,03%) i nuls 111, 
un 0,90%.

Amb crits de “Campions” i “Yolanda 
alcaldessa” van acollir en la seu de Pro-
jecte Oliva el seu històric triomf en les 
eleccions municipals celebrades a Oliva 
este diumenge dia 28 de maig amb deu 
regidors, enfront dels quatre del PSOE, 
tres de Compromis, dos d’UCIN i altres 
dos del Partit Popular.

Pastor va agrair a totes les persones 
que han confiat en la seua candidatu-
ra “i que hui han volgut que un partit 
local, un partit de tots, de les persones 
siga capaç de guanyar unes eleccions i 
arribar a l’alcaldia. Seré una alcaldessa 
per a tot el poble”.

Va afegir que la gent ho té molt clar, 
“fa falta transparència i atendre les 
necessitats de les persones. Oliva no 
passa per fer-se fotos, sinó per treball, 
esforç i dedicació. Projecte Oliva i tota 
la gent que ens ha votat ho tenen molt 
clar”. També va dir que “és la suma 
d’esforços, de persones, que tenim un 
programa real i omplir les urnes d’es-
perances i il·lusió, fer entre tots la ciutat 
que mereixem i no projectes fantàstic. 
No vull defraudar a ningú i intentaré ser 
una alcaldessa per a tots”.

Cal recordar el seu anunci que si 

Celebració de la candidatura de PRO Oliva durant la nit electoral.

RESULTATS DE LES ELECCIONS MUNICIPALS DE 2023

� Electors.................................. 17.529
� Votants.................................. 12.237
� Abstenció ................................. 5.282
� Vots Nulos .................................. 111
� Vots en blanc ............................. 126

� PRO OLIVA ................................. 5.126 
� PSOE .......................................... 2.271 
� COMPROMÍS............................... 1.927 
� PARTIDO POPULAR . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1.266 
� UCIN............................................ 1.011
� VOX .............................................. 399 �

�

MAIG 2023

100%
69,84%
30,15% 
0,90%
1’03%

PERCENTATGE

42,27%
20,24%
15,89%
10’44%

8’33%
3,29%

MAIG 2023 PERCENTATGE

entrava com a alcaldessa el primer 
que anava a fer era una Auditoria dels 
comptes municipals, en considerar 
que en determinats departaments hi ha 
hagut moltes despeses que es podrien 
haver estalviat i amb menor cost.

Els regidors de la nova corporació 
municipal d’Oliva seran per Projecte 
Oliva Yolanda Pastor Bolo, Joan Masca-
rell, María Bertomeu, Alvaro Sánchez, 

Enrique Parra, Teresa Tur, Ramona Pé-
rez, Mario Vidal, Joan Mata i Ana Mas-
carell.

Pel PSOE Ana Morell Miguel Monzo-
nís, Araceli Sansaloni i Quino Calafat, 
per Compromís Yolanda Balaguer, Jo-
sep Escrivà i Yolanda Navarro. Per UCIN 
Salvador Llopis i Rosa Pous i pel PP Ger-
mán Salazar i Silvia Mena ( que ha di-
mitit i serà substituida per Fran Sòria).

AUTONÒMIQUES EN OLIVA
Escrutat el 100%, d’un cens de 

17.063 persones, la participació fou 
del 69, 43%. En total votaren 11.848 
persones amb 5.215 abstencions, 178 
vots nuls i 236 en blanc.

El PP va obtindre 3.486 vots, un 
29,42%, mentre que el PSOE va tindre 
3.249 un 27,42% i Compromís 2.820, 
un 23,80%. En aquest cas Vox va tin-

dre 1.203 vots un 10,15%, Esquerra 
Unida 251 un 2,11% i PACMA 138 vots, 
un 1,16%, Ciudadanos 100 vots, un 
0,84% , Recortes Cero 42 vots, 0,35% 
, Esquerra Republicana del P.V. 35 
vots, 0,29%, RVPVE 22 vots, un 0,18%, 
Alianza C.V. 17 vots, un 0,14%, Units 
17 , un 0,14%, PCPE 16, un 0,13%, 
Decideix 11, un 0,09% i PUM+J 8 vots, 
un 0,06%.



NOU AJUNTAMENTOLIVA, juny 20234

YOLANDA PASTOR HA SIGUT INVESTIDA COM A NOVA ALCALDESSA D’OLIVA

Arranca la nova legislatura amb 
un govern entre PRO i UCIN

“Em deixaré la pell treballant 
per la meua ciutat, sense pre-
potències ni personalismes, 

amb humilitat, per a posar Oliva en 
el lloc que li correspon” va assegurar 
Yolanda Pastor, nova alcaldessa d’Oli-
va per Projecte Oliva. En les seues pri-
meres paraules va prometre tindre “el 
despatx de l’alcaldia sempre obert per 
a tots”. En la seua investidura va rebre 
els suports d’UCIN i va rebre la vara de 
mans del regidor de major edat Enri-
que Parra de PRO.

CANVIS I PROJECTES
Pastor va considerar que Oliva pot i 

deu canviar establint dos eixos fona-
mentals, el primer de la reforma admi-
nistrativa de l’Ajuntament d’Oliva per a 
acostar l’administració a la gent i fer-la 
més eficaç i àgil. I el segon treballar 
per a acabar amb els grans problemes 
urbanístics que hi ha en l’actualitat i 
poder dissenyar la ciutat del futur.

També va prometre projectes com 
un local per a les Mestresses de casa 
Tyrius, la Via Verda Oliva-Molinell, la 
nova Depuradora de la ciutat, i inver-
sions com la Reforma del Teatre Olím-
pia, acabar el Centre Olivense, establir 
un cos de guàrdies rurals, una ciutat 
més neta, revisió de l’enllumenat, un 
Pla de renovació de voreres, la refor-
ma de la Mitja Galta a la platja, ober-
tura del bar del Centre Social de Sant 
Francesc, un quiosc per a l’Hort de la 
Bosca, parlar amb les associacions lo-
cals i intentar solucionar els problemes 
del dia a dia.

Ana Morell, portaveu del PSOE va 
assenyalar que acceptava democràti-
cament els resultats de les urnes i va 

voler fer balanç dels “prop de 50 mi-
lions d’euros que han arribat a Oliva 
esta legislatura, com la Ronda Sud de 
l’AP-7, els Next Generation de la Pas-
sarel·la de la Platja i el Mercat, el nou 
Centre de Salut de Sant Francesc, o la 
industrialització amb l’arribada d’em-
preses com Ale-Hop i el Grup Nudisco, 
entre altres”. Va concloure indicant que 
pel bé d’Oliva “aquesta legislatura no 
hi haja la crispació que va haver-hi en 
l’anterior”.

L’EXALCALDESSA DEMANA DIÀLEG
L’exalcaldessa i portaveu de Com-

promís Yolanda Balaguer després de 
felicitar la nova alcaldessa i regidors, 
va assenyalar la necessitat del diàleg i 
consens com a línies de treball per a la 
nova corporació. Va recordar que “el 
valencianisme polític és a l’Ajuntament 
d’Oliva des de 1.983, tant des de l’opo-
sició com des del govern sempre hem 
treballat per millorar la nostra ciutat”. 
Va concloure destacant que “servir al 
meu poble ha sigut un gran repte que 
m’ha fet créixer personalment”.

Per la seua part Germán Salazar, por-
taveu del PP va mostrar el seu neguit 
perquè la nova alcaldessa no els haja 
triat a ells per a governar “malgrat les 
dues reunions que hem tingut sobre 
este tema, la segona amb càrrecs im-
portants regionals del partit, però ens 
va demanar que li votàrem abans de 
res, cosa que no va fer amb UCIN”. En-
cara així va assenyalar que “l’alcaldes-
sa vol que parlem i nosaltres sempre 
estarem disposats a fer-ho per Oliva, ja 
que nosaltres no necessitem cap sou 
econòmic per a viure. Tenim el nostre 
treball”. Yolanda Pastor va rebre la vara de mans del regidor de major edat, Enrique Parra, de PRO.

En les seues 
primeres paraules 

l’alcaldessa va 
prometre tindre 
“el despatx de 

l’alcaldia sempre 
obert per a tots” 

Pastor considera 
que s’ha afrontar la 

reforma administrativa 
de l’Ajuntament, 

per a acostar 
l’administració a la 

gent
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Yolanda Pastor va rebre la vara de mans del regidor de major edat, Enrique Parra, de PRO.

Año 2019 2023
Pro Oliva 3.100 5.126
PSOE 2.417 2.271
Compromís 2.841 1.927
P. Popular 1.699 1.266
UCIN -- 1.011
Vox -- 399
Ciudanos           913         -- 

Comparativa vot

PRO OLIVA 6 10
PSOE 5 4 
Compromís  6 3
PP 3 2
UCIN - 2
Ciudadanos 1 -

CONCEJALES

En el moment d’accedir al saló de plens de l’Ajuntament.

L’Ajuntament 
s’òmplic per 
a assistir 
a l’acte 
d’investidura.

Quatre alcaldes d’Oliva. 
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LES DUES FORMACIONS LOCALS HAN SIGNAT UN PACTE DE MAJORIA PER L’ESTABILITAT POLÍTICA DE LA CIUTAT

Projecte Oliva aplega a un acord 
de govern amb UCIN

Yolanda Pastor (PRO Oliva) y Salvador Llopis (UCIN). 

P rojecte Oliva va aconseguir una 
victòria contundent el passat 
28M, a escassos vots de la ma-

joria absoluta. Després d’haver fet una 
ronda de contactes en la qual Yolanda 
Pastor s’ha reunit amb totes les forma-
cions polítiques que han aconseguit 
representació per a la legislatura 2023-
2027, quedava patent la possibilitat de 
governar en solitari, atès que no existia 
la possibilitat de conformar-se una ma-
joria que impedira l’accés de Pastor a 
l’Alcaldia.

No obstant això, des de PRO s’ha con-

siderat que per iniciar la reforma de la 
ciutat i prendre decisions importants 
per al futur d’Oliva cal garantir l’estabi-
litat amb una majoria plenària suficient 
per fer-ho possible.

Així, PRO i UCIN, les dues formacions 
locals que hem experimentat la puja-
da més gran electoral, i els únics que 
hem millorat els resultats respecte als 
anteriors, apleguem a un acord de le-
gislatura.

Els equips d’ambdues formacions ja 
estem treballant per confeccionar un 
Programa de Ciutat que naixerà de la 

confluència dels nostres programes 
electorals, amb dos eixos centrals: la 
Reforma Administrativa i sentar les 
bases per a una nova ordenació urba-
nística.

REPARTIMENT D’ÀREES
Pròximament, s’informarà del repar-

timent d’àrees entre els distints regi-
dors i del Programa de Ciutat.

Yolanda Pastor (PRO): “Per a nosal-
tres és molt important garantir l’estabi-
litat política de la ciutat. Un govern més 
discret, que prenga decisions rellevants 

i reforme l’administració local neces-
sita amplis acords i consensos que ho 
facen possible. Així hem conformat un 
acord de govern amb UCIN i oferim 
diàleg, com els hem dit personalment 
a tots els portaveus, a què totes les 
forces que vulguen sumar-se al canvi 
ho facen. Tenim una oportunitat úni-
ca en esta legislatura i hem de sumar 
esforços de totes les forces polítiques, 
col·lectius locals, funcionaris, profes-
sionals i resta de societat civil”.

Salvador Llopis (UCIN): “Per a 
l’equip d’UCIN Oliva, i a mi com a líder 

d’esta agrupació, li agraïsc a Yolanda 
Pastor que haja encertat en la nostra 
elecció per a portar a terme este canvi 
necessari en tots els nivells, tant polític, 
com d’estabilitat, com de gestió, i vull 
recalcar lo de gestió, en el sentit, que el 
poble d’Oliva ho està demanant, i així 
s’ha visualitzat els resultats de les elec-
cions del passat 28 de maig. Hem sigut 
els dos únics partits que hem crescut 
pel que fa a la confiança dels ciutadans, 
a la qual cosa, nosaltres posarem tot el 
nostre empeny perquè esta demanda 
ciutadana siga una realitat.”.

� Electors.................................. 17.447
� Votants.................................. 12.018
� Abstenció ................................. 5.429
� Vots Nuls......................................82
� Vots en blanc ............................... 75

� PRO OLIVA ................................. 3.100 
� COMPROMÍS............................... 2.841 
� PSOE .......................................... 2.417 
� PARTIDO POPULAR.. .................... 1.699 
� CIUDADANOS................................. 930 

MAIG 2019

100%
69,88%
31,11% 
0’68%
0’62%

PERCENTATGE

25,97%
23’80%
20,24%
14,22%

7,79%

MAIG 2019 PERCENTATGE

AIXÍ VA VOTAR OLIVA EN LES ELECCIONS MUNICIPALS DE 2019 
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ORGANITZADA PER LA ASSOCIACIÓ CULTURAL CENTELLES RIUSECH EN COL·LABORACIÓ AMB EL DEPARTAMENT DE MUSEUS 

Els planols del Palau dels 
Centelles, en una gran exposició
P er primera vegada en la història, 

Oliva exposa els plànols del Pa-
lau dels Centelles en l’exposició 

“El patrimoni documental del Palau 
dels Centelles d’Oliva. El llegat d’Egil 
Fischer” a les sales d’exposició del Mu-
seu Etnològic d’Oliva. La mostra ha sigut 
organitzada per la Associació Cultural 
Centelles Riusech en col·laboració amb 
el departament de Museus i Patrimoni 
Històric de l’Ajuntament d’Oliva que 
dirigeix Julio Llorca i que en principi 
estarà oberta al públic fins al pròxim 2 
de juliol.

El 3 de febrer de 2010 arribava al 
Museu Arqueològic d’Oliva el llegat de 
l’arquitecte danés Egis Fischer sobre el 
Palau dels Centelles. Ho integraven 113 
plans i diversos dibuixos fets majori-
tàriament per l’estudiants d’arquitectura 
Vilhelm Lauritzen, entre novembre de 
1919 i maig de 2020. També formaven 
part del lot dos álbums de fotografies, 
dos quaderns de notes de Fischer i prop 
de 200 documents, sobretot cartes i 
algunes retallades de premsa. Aquest 
material es va produir amb l’objectiu 
de crear un Museu d’Art Espanyol en 
Copenhaguen. Però la declaració del 
Palau d’Oliva com a monument Artís-
tic Nacional el 23 de juliol de 1.920 va 
trastocar els plans i va impedir el tras-
llat d’algunes peces d’art a Dinamarca. 
Ningú va fer res per recuperar-les i es 
desconeix el parador d’una bona part 
d’aquest valuós material.

Cal recordar que l any 1.980 Priscilla 
E. Muller va adquirir en una subhasta a 
Londres un lot d’elements del Palau dels 

Porta del 
Palau amb el 
Guerrer dels 
Centelles (3).

Centelles d’Oliva per a la The Hispanic 
Society of Amèrica de Nova Yorck. Fas-
cinada per aquestes peces, Muller visió 
Oliva i va viatjar per a Copenhaguen, on 
va conéixer a Lauritzen i a Olga, la vídua 
de Fischer, la qual li va entregar la do-
cumentació que disposava.

Després de diverses gestions entre 

l’Ajuntament d’Oliva i la Associació Cul-
tural Centelles Riusech amb la Hispànic 
Society of Amèrica, es va acordar la ces-
sió del llegat de Fischer a Oliva després 
d’una sèrie de condicions. Les negocia-
cions van continuar fins al 3 de febrer 
de 2010, data en la qual finalment va 
arribar a Oliva el llegat documental de 

Fischer. Des de llavors aquest llegat mai 
ha sigut exposat al públic, si bé ha si-
gut restaurat. Aquesta exposició estava 
prevista per al Centenari del Palau dels 
Centelles com a monument nacional en 
2020 però ho va impedir l’arribada de 
la pandèmia.

Ara la mostra recull una bona part 

dels plans que integren el llegat de E.
Fischer a Oliva, al costat de fotografies 
que es disposen dels elements planifi-
cats. Un total de 20 sales que integraven 
el Palau Comtal dels Centelles,c on ele-
ments diversos com a portes, finestres i 
cassetonats, entre els quals destaquen 
la Sala d’Armes dels Centelles amb el fa-

Porta del 
Palau dels 
Centelles.

L’exposició que recull, per primera vegada, els plans del Palau dels Centelles. Antoni Esteve i Salvador Mañó de 
la Associació Cultural Centelles Riusech.
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AMB EL POEMARI ‘GETABAKO’

Esther Climent guanya el Premi 
València Nova de poesia 

Membres del jurats dels premis Valencia Nova. 

La jove escriptora olivera Esther Cli-
ment Gosp guanya el seu segon premi 
literari. Després de obtener per sorpre-
sa el Premi Carmesina 2020, ara el jurat 
ha premiat per unanimitat el poemari 
‘Getabako’ amb el València Nova de 
poesia en valencià 2023.

Els membres del mateix han ressaltat 
la capacitat de captar amb gran subtile-
sa la quotidianitat, l’essencialitat de la 
poesia d’arrels orientals i la musicalitat 
que desprén tota l’obra. Tot això en un 
poemari amb una estructura molt ben 
filada i ordenada.

GRADUADA EN ODONTOLOGIA
Esther Climent Gosp va nàixer a Oliva 

el 1995. Graduada en Odontologia per 
la Universitat de València, compagina 
la seua professió amb la dedicació a 
l’escriptura. Ha participat com a col·la-
boradora habitual en Gargots Revista 
Literària, i actualment forma part del 

seu consell editorial. Gargots és una 
revista literària que té com a objectius 
promocionar i fer visibles a nous joves 
escriptors del País Valencià.

La seua novel·la ‘Heli Argilés i els 
misteris de l’aigua’, va ser guardonada 
amb el XXIX Premi Carmesina de Na-
rrativa Infantil. També, forma part de 

Saforíssims, Societat Literària. 
Apareix com l’autora més jove reco-

llida a Gandia, Capital Literària: Anto-
logia de textos actuals de la Safor-Vall-
digna (Lletra Impresa Edicions, 2018). 
A més, alguns dels seus relats han sigut 
publicats a Núvol, el digital de cul-
tura (Foc, 2014; Cos en blanc, 2017; 

L’anunci de la cervesa, 2018). El relat 
curt, l’haiku i la tanka són les formes 
principals de les seues creacions.

422 OBRES PRESENTADES
En l’edició de 2023 dels Premis Valèn-

cia i València Nova s’han presentat 422 
obres, 134 més que en 2022. Una edició 
marcada per la paritat amb un 50% de 
les obres escrites per autores. Els guar-
donats dels Premis València en la moda-
litat de narrativahan estat Josep Franco, 
en valencià, i Carlos Catena Cózar, en 
castellà. En poesia, Raquel Casas Agus-
tí, en valencià, i Francisco Miguel López, 
en castellà. El premi València d’assaig és 
per a Raúl Rodríguez-Ferrándiz, i el de 
novel·la gràfica per a Anna- Lina Mattar. 
Entre els guardonats d’aquest premis  
trobem a Irene Klein Fariza, Esther Cli-
ment Gosp, Demetrio Fernández Muñoz 
i Teresa Ciges. La modalitat de narrativa 
castellana nova ha quedat deserta.

Esther Climent. 

‘Fer-se El Vermut’, l’homenatge d’Alfred 
Martínez al patrimoni culinari d’Oliva

L’autor i gastrònom Alfred Martínez (Oliva, 
1964) presenta el seu llibre ‘Fer-se el vermut’: 
Aperitius i tapes d’Oliva dels anys 60 i 70, en el 
qual plasma la seua passió pel patrimoni cultural 
que representa la gastronomia autòctona d’Oliva. 
L’autor documenta i recopila les receptes dels 
aperitius i tapes que van formar part de l’època 
daurada del Vermut en aquesta ciutat, en els anys 
60 i 70, amb l’objectiu de contribuir a la preser-
vació de la tradició gastronòmica valenciana.

“Fer-se el vermut” és un costum arrelat en la 
nostra cultura regional, que consisteix a gaudir 
d’una beguda acompanyada d’un aperitiu abans 
del menjar o el sopar, en un ambient pròxim i 
agradable. L’autor ens submergeix en l’essència 
d’aquesta tradició a través d’un repàs per la seua 
història i una recopilació d’aperitius autòctons 
olivers, de gran valor culinari i cultural, que han 

anat desapareixent.
Per a això, ha comptat amb el suport de desta-

cats restauradors d’Oliva, com Mapi Barreres i Pi-
lar Just (La Sota), Inma Soria (Ca Pepica), *Paqui 
Vicens (Oasi), Fran Parra (Ca Fran), Alejandro 
García (Paco Soqueta), David Cotaina (Coque-
ria M’encanta), Cris i Ana (bar-restaurant Iri el 
Roig), entre altres, els qui han col·laborat en la 
documentació i elaboració d’alguns dels plats in-
closos en el llibre.

Així, podem trobar aperitius i tapes “de sem-
pre” que encara es poden veure amb una certa 
assiduïtat i altres, els més, que ja no es cuinen. 
Receptes tradicionals d’Oliva com Fesols bullits, 
Faves bullidles, Carxofes, Mandonguilles d’aba-
dejo, Pastissets de gamba amb bleda, Coques, 
Faves sacsades, Allipebre de musola, Caragols en 
salsa, Una Pallà: papes i boquerons, Sardina a la 

porta, Budellet, Bull amb ceba, Polp sec, Bonytol, 
Vitolina, Lleteroles, Figatell, Sang amb ceba, Ron-
yons… entre moltes altres donen contingut a 
aquest llibre. A més d’una selecció de begudes i 
combinats típics oliversdes de 1965.

La publicació destaca pel seu enfocament en 
la gastronomia com a patrimoni cultural. Alfred 
Martínez, amb el suport del departament de Cul-
tura de l’Ajuntament d’Oliva, enfoca la recupera-
ció del patrimoni gastronòmic d’aquesta localitat 
des d’una perspectiva, segons les seues pròpies 

paraules, “de documentar la historia culinària, 
abans que es convertisca en arqueologia gas-
tronòmica”.

Amb textos d’Alfred Martínez, fotografies d’Adolf 
Boluda i un interessant pròleg sobre la cultura i el 
patrimoni gastronòmic, a càrrec de Julio Llorca 
Esteve (regidor de Cultura i Patrimoni de l’Ajun-
tament d’Oliva), el llibre ens porta a recórrer 
paisatges, usos i costums d’una època no tan llun-
yana en la qual consumir productes de proximitat 
era un imperatiu quasi per obligació.

mós fris del qual es tenen dos metres en 
la Hispànic Society of Amèrica de Nova 
York, la sala Centellada, la Capella i al-
tres sales de gran interés artístic.

El president de la A.C.Centelles Riu-
sech Antoni Esteve va destacar que 
“l’objectiu de la mostra és acostar 
aquests materials als olivenses, perquè 
els coneguen, perquè l’única forma que 
estimes i vulgues el teu patrimoni és co-
neixent-lo i sabent el seu valor artístic”. 
En la mostra apareixen curiositats com 
el projecte del Museu d’Art Espanyol 
que Fischer volia fer en Copenhaguen i 
on volia col·locar cadascuna de les pe-
ces del palau olivense. També fotogra-
fies inèdites com una del fris abans de la 
seua restauració tal vegada a Dinamarca 
o també una família a la porta del saló 
de batalles de l’històric edifici. A més de 
documentació molt interessant, alguns 
taulells i un tros de fris d’una sala del 
Palau d’Oliva, entre altres detalls.

Antoni Esteve i Salvador Mañó de 
la Associació Cultural Centelles Riusech.

Un dels plats als quals 
es fa referència en el 
llibre.
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VICENTA TASA, MEMBRE DE L’ACADÈMIA VALENCIANA DE LA LLENGUA

L’olivera Vicenta Tasa Fuster és 
professora del Departament de Dret 
Constitucional, Ciència Política i de 
l’Administració de la Universitat de 
València. El 12 del mes de març de 
2021, al costat de una altra olivera, 
Àngels Gregori, va ser elegida nova 
acadèmica de l’Acadèmia Valenciana 
de la Llengua en el Monestir de Sant 
Miquel dels Reis de València.

– Vosté ha estat pionera en ser 
el primer membre del claustre 
del professorat de la Facultat 
de Dret que es va integrar a 
la institució normativa del 
valencià. Què ha suposat per a 
vosté? 
– Per a mi està sent una experiència 
magnífica. En l’Acadèmia, he trobat 
mirades que no són habituals en 
l’àmbit de Dret i això sempre és bo, 
perquè aprens coses noves. A més, en 
els dos anys que porte en l’Acadèmia, 
he tingut oportunitat de conéixer 
persones d’una talla intel·lectual i 
humana excel·lent. I això encara és 
millor.

-Com experta en drets 
lingüístics, com valora la 
situació en la qual es troba a 
hores d’ara la nostra llengua?
– Sembla que les dinàmiques 
d’abandonament de la transmissió 
familiar del valencià no s’han frenat 
i, a més, la societat valenciana ha 
hagut de fer front a un allau migratori 
sense instruments suficients per 
a integrar la població nouvinguda 

en els usos socials de la llengua. A 
més, hui quasi una quarta part de la 
població que viu entre nosaltres té un 
origen migrant i aprenen més sovint 
el castellà que el valencià. Tot això fa 
que ara el valencià siga parlat, com 
a llengua familiar i primera, per un 
percentatge de població inferior al de 
fa només dos o tres dècades. Es tracta 
d’un fenomen preocupant, perquè 
el que ens dona una entitat de poble 
diferenciat és la nostra llengua i el 
fet d’haver tingut unes institucions 
sobiranes d’autogovern i un dret 
propi durant segles, i tindre hui una 
cultura pròpia important.
Estic convençuda que l’única manera 
de reforçar l’actual situació social del 
valencià és reforçar la nostra identitat 
col·lectiva, integrar la població 
d’origen migrant i, a més, establir un 
sistema de drets realment igualitari i 
que reforce les llengües minoritàries 
de l’estat. 
Ser valencià o valenciana no és una 
qüestió de tindre cognoms o família 
d’origen valencià, ni de viure i 
treballar ací. El que ens fa valencians 
és parlar valencià o, com a mínim, 
defensar que es parle i que es conega 
la llengua cada vegada més en tots els 
àmbits i funcions socials.

– Quines han estat les seues 
aportacions personals a 
l’Acadèmia Valenciana de la 
Llengua?
– El temps que porte en l’Acadèmia 
m’ha permés comprovar que el bon 
treball de la institució és producte 

d’una gran aportació de caràcter 
col·lectiu. De fet, tant les persones 
que treballen en els serveis lingüístics 
i administratius de l’Acadèmia, 
com les que som membres de la 
institució som necessàries per al bon 
funcionament de totes comissions i 
àrees de treball. L’Acadèmia en les 
dos dècades que està funcionant 
ha fet un treball immens i això ho 
reconeix tot el món. 
A títol personal, crec que puc aportar 
una mirada jurídica en terminologia. 
Les paraules tècniques que s’utilitzen 
en Dret en moltes ocasions tenen 
matisos que van més enllà del seu 
significat social més comú. Crec 
que en estes qüestions puc ajudar. 
També considere que, des de la meua 
perspectiva col·labore a fer propostes 
de foment social i acadèmic de la 
llengua. Però, insistisc, l’Acadèmia 
fa un treball magnífic que només és 
possible per l’acció col·lectiva de 
moltes persones. Les aportacions 
individuals són irrellevants davant del 
gran treball conjunt de l’Acadèmia.

– El paper que juga aquesta 
institució, creu que deuria ser 
per conegut pels valencians/
nes?
– Crec que és una institució 
estatutària fonamental. Totes 
les comunitats autònomes amb 
llengua pròpia reconeguda tenen 
institucions que són les encarregades 
d’establir els criteris lingüístics i de 
definició de la pròpia llengua amb 
caràcter general i obligatori per a 

Yolanda Balaguer va assumir en 2021 l’alcaldia.

“El que ens fa 
valencians és 
parlar valencià o,
com a mínim, 
defensar que es 
parle i es conega” 

les institucions de govern. Això és 
el que diu també el nostre estatut 
d’autonomia des de 2006 i la llei de 
creació de l’Acadèmia Valenciana de 
la Llengua des de 1998. 
És important recordar que la creació 
de l’Acadèmia fou producte d’un 
pacte en el qual participaren les 
principals formacions polítiques de 
les Corts Valencianes i que comptà, 
a més, amb un consens enorme 
en termes polítics i socials. Això 
és un valor que no ha deixat de 
consolidar-se amb el pas del temps. 
Possiblement, l’Acadèmia, després 
del Consell de la Generalitat, siga la 
institució d’autogovern més coneguda 
per la societat valenciana. Ara bé, 
això no vol dir que no hi haja molta 
gent que no ens conega. Tenint 
en compte que som una institució 
pública que treballa en la defensa de 
la nostra llengua, que és patrimoni 
del poble valencià, sempre haurem 
de fer un esforç d’aproximació a la 
ciutadania perquè el nostre treball 
siga conegut.
Els valencians i les valencianes 
hauríem de conéixer molt millor 
totes les nostres institucions 
d’autogovern. Són part de la nostra 
identitat col·lectiva. El poble valencià 
les legitima democràticament i les 
institucions només tenen sentit si 
estan al servei de l’interés general de 
la societat valenciana.

– La nostra llengua està prou 
salvaguardada per l’Estatut 
d’Autonomia i la Constitució 

espanyola o caldria fer alguna 
normativa específica al 
respecte?
– El marc legal espanyol, a través 
dels estatuts d’autonomia, ha fet 
possible l’oficilitat d’algunes llengües 
espanyoles diferents del castellà en 
part del territori on són llengües 
pròpies i històriques, i ha permés 
impulsar polítiques públiques amb 
un èxit desigual a Galícia, el País 
Basc, Navarra, Catalunya, les Illes 
Balears i la Comunitat Valenciana. A 
Navarra i al País Basc, singularment, 
les polítiques han sigut existoses 
i han permés aturar el procés de 
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Yolanda Balaguer va assumir en 2021 l’alcaldia.

Està sent una experiència magnífica. En 
l’Acadèmia, he trobat mirades que no són 
habituals en l’àmbit de Dret i això sempre és 
bo, perquè aprens coses noves. A més, en els 
dos anys que porte en l’Acadèmia, he tingut 
oportunitat de conéixer persones d’una talla 
intel·lectual i humana excel·lent

desaparició de l’euskera i la seua 
recuperació social activa.
En el cas valencià, l’aprovació de 
l’estatut el 1982 va fer possible que 
el valencià fora llengua oficial en 
tot el territori valencià, i ha permés 
polítiques públiques lingüístiques que 
en comparació amb altres comunitats 
autònomes sempre han sigut més 
tímides. Així i tot, han contribuït a 
prestigiar la llengua i a demostrar que 
el valencià és una llengua plenament 
útil per a parlar i escriure sobre 
qualsevol matèria. 
Però amb independència de l’èxit 
de les polítiques, el marc legal és 

desigual i no permet l’oficialitat 
plena de les llengües diferents del 
castellà, en el nostre cas, el valencià. 
En l’administració de justícia, davant 
la policia o la guàrdia civil i, en 
molts altres àmbits públics i privats, 
l’oficialitat del valencià és més formal 
que real i això després de 45 anys de 
Constitució, significa que el sistema 
de drets lingüístic espanyol no és 
igualitari ni adequat.
Hauríem de superar la concepció 
centralista, uniformista i jacobina de 
les llengües i de l’estat. La Constitució 
hauria de ser reformada per a fer 
d’Espanya un estat plurilingüe i 

insultar-nos a nosaltres. 
Però això és una minoria. A voltes 
tenen actituds agressives. Per 
desgràcia, en tota societat, sempre hi 
ha qui té comportaments intransigents 
i violents. Els valencians i les 
valencianes, en qualsevol cas, tenim 
l’obligació de parlar valencià amb 
normalitat i de manera generalitzada 
i tranquil·la. La immensa majoria de 
la població que viu a la Comunitat 
Valenciana, amb independència de 
quina siga la seua llengua familiar, 
respecta que parlem la nostra llengua.

– Les noves tecnologies ens 
internacionalitzen encara més, 
com està la nostra llengua des 
del seu punt de vista a la xarxa 
d’internet? Cal fer alguna cosa 
al respecte?.
– Totes les tecnologies comunicatives 
dels últims segles (la impremta, la 
premsa escrita, la ràdio, la televisió, 
internet...) han significat un repte 
per a les llengües amb un nombre 
de parlants menors i han enfortir la 
posició d’unes poques llengües en 
el món. Amb les tecnologies digitals 
totes les llengües del món han de 
fer front a la influència de l’anglés. 
Li passa al valencià, però li ocorre 
també al finés, al danés, i fins i tot a 
l’italià o al castellà. És un fenomen 
general. 
Però no tot són perills. Hi ha estudis 
que afirmem que el desenvolupament 
de la Intel·ligència Artificial facilitarà 
la traducció automàtica, oral i 
escrita, de les llengües i això podria 
reforçar la posició de llengües amb 
un volum d’informació i dades 
lingüístiques de qualitat molt gran, 
com és el cas del valencià. Però està 
per veure. 
Els governs de llengües menudes, 
com ha passat a països nòrdics, 
per exemple, han de donar suport 
a construir grans fons de dades 
orals i escrites actuals i de qualitat 
per a facilitar la presència de la 
seua llengua en el món digital i la 
intel·ligència artificial. En el cas 
del valencià, el suport del Govern 
d’Espanya i de la Generalitat 
Valenciana a estes polítiques ha 
sigut molt limitat, bastant inferior 
al necessari; però amb algunes 
iniciatives d’investigació importants. 
Altres governs autonòmics que tenen 
la nostra llengua com a llengua 
oficial tenen iniciatives un poc més 
avançades, com ara Aina per part 
de la Generalitat de Catalunya. Però 
caldria fer més coses i de manera 

més coordinada.

– Vosté ha escrit diversos 
llibres sobre la Llengua i 
Estat, Desigualtat Conflictiva 
o Igualtat Pacífica o Igualtat 
inclusiva. De què li agradaria 
parlar en una propera 
publicació?
– M’interessaria aprofundir en el 
coneixement de l’organització federal 
de l’estat, no sols en la seua dimensió 
lingüística, sinó com a sistema per 
a una millor garantia dels drets 
fonamentals de les persones. Espanya 
és un estat descentralitzat amb unes 
inèrcies centralistes importants. Crec 
que milloraríem col·lectivament si 
fórem un estat federal.
També m’interessa seguir treballant 
la qüestió dels drets lingüístics 
de manera comparada tenint en 
compte les experiències de Canadà, 
els països nòrdics i Bèlgica. Hi ha 
moltes coses que podem aprendre, 
si tenim voluntat, d’altres països que 
tenen un sistema de respecte als drets 
lingüístics i a les llengües pròpies 
minoritàries avançat i, en molts 
aspectes, modèlics.
També vull continuar investigant 
sobre els drets fonamentals des d’una 
perspectiva de gènere, i sobre les 
dificultats per fer realitat en la vida 
quotidiana de la societat la igualtat 
entre dones i homes que recullen les 
normes legals.

– Finalment, que creu que cal 
fer a les institucions polítiques 
perquè la nostra llengua no 
vaja perdent-se a poc a poc 
sobretot en la parla?
– Les institucions polítiques els 
legitimem pel vot i l’acceptació de la 
ciutadania i estan al servei del interés 
col·lectiu, com he dit; però les 
institucions són també un exemple 
social. Si les institucions valencianes 
usen amb normalitat el valencià i 
mostren, de manera pràctica, que 
l’estimen i hi fan polítiques públiques 
coherents i no cosmètiques, 
contribuiran a què moltes persones 
entenguen que poden parlar 
públicament en valencià en tots 
els contextos socials i davant de 
qualsevol persona i situació. 
Però l’ús de la llengua no és sols 
una qüestió d’institucions i poders 
públics. La política i la vida social 
no és una ocupació exclusiva de 
minories. De fet, només té sentit si 
participem col·lectivament tots i cada 
un dels grups i les persones que 
formem part de la societat. I això 
vol dir que, de la mateixa manera 
que durant molts segles el valencià 
s’ha usat i s’ha salvat socialment 
perquè era la llengua normal i 
habitual del poble per molt que les 
institucions el perseguien. Ara, cada 
un de nosaltres som els que hem 
de parlar el valencià, sense esperar 
a què ningú ens done permís per a 
fer-ho. El valencià és la llengua del 
poble valencià i qualsevol persona 
que parla la nostra llengua o defensa 
que es parle forma part del poble 
valencià, sense importar, com he dit, 
el seu origen.

garantir plenament la supervivència 
i oficialitat plena i sense restriccions 
de les llengües espanyoles diferents 
del castellà. El nostre model podria 
ser Suïssa, un país on el respecte a 
la diversitat cultural i lingüística és 
l’element principal de la seua unitat 
nacional i cohesió social.

– De quina forma pensa que 
es podria fer veure a les 
persones que no saben parlar 
en valencià la importància que 
té per al seu futur en la nostra 
terra?
– Sovint es parla de les llengües 
oficials diferents del castellà com una 
barrera social. La diversitat lingüística 
no és una barrera comunicativa 
en cap lloc del món. Els prejudicis 
lingüístics, sí que ho son. De fet, 
si una persona sap valencià, tindrà 
immediatament més oportunitats 
laborals i de promoció social no 
sols a la Comunitat Valenciana 
sinó a tots els territoris del nostre 
domini lingüístic. Saber valencià 
multiplica les oportunitats laborals, 
comunicatives i d’integració social. 
Conec a molta gent d’origen castellà 
i estranger que parlen un valencià 
magnífic i el valencià no ha fet més 
que obrir-los portes i donar-los més 
oportunitats.
 
– En ple segle XXI encara hi ha 
persones que rebutgen a altres 
que es parlen en valencià, que 
podríem fer per què aquests 
casos no es donaren mai més?
– Els prejudicis lingüístics són el 
gran problema. Pensar que som 
més importants perquè parlem una 
llengua determinada és el fonament 
de les actituds lingüístiques que 
em comenta. Però això no té cap 
justificació.
Jo crec que la immensa majoria de 
les persones, si no estem contaminats 
per prejudicis ideològics, entenem 
perfectament que les persones que 
parlem valencià no fem més que usar 
la nostra llengua amb naturalitat en el 
territori en el que és llengua pròpia. 
Això ho entenen totes les persones de 
manera natural, perquè de manera 
natural tenim un sentiment de justícia 
i de respecte als altres. Només qui 
té un prejudici lingüístic; només les 
persones que volen humiliar a qui 
parlen una llengua que, per motius 
perversos, rebutgen, no respecten 
que nosaltres parlem valencià, i volen 
fer-nos canviar de llengua o insulten 
la nostra llengua, que és tant com 
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S’UNEIX A L’AJUDA ESPECÍFICA D’INVERSIÓ QUE LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL REPARTEIX ENTRE ELS MUNICIPIS TURÍSTICS

Oliva rep més de 250.000 € com a 
municipi Turístic de la Comunitat
O liva rep més de 250.000 euros 

del Fons de Cooperació Muni-
cipal per a Municipis turístics. 

La ciutat d’Oliva ha obtingut 254.577,87 
euros per la compensació econòmica 
del Fons de Cooperació Municipal de 
la Generalitat Valenciana (93.518,87 
euros) i 161.059 euros de la Diputació 
provincial en el marc del Fons de Coo-
peració Municipal que s’uneix a l’ajuda 
específica d’inversió que la Diputació 
reparteix entre els municipis turístics 
de la província.

Oliva, Municipi Turístic de Rellevàn-
cia, rep aquesta ajuda en haver acreditat 
el compliment dels requisits concrets 
tant quantitatius com qualitatius, i refe-
rents a població turística, places d’allo-
tjament turístic, quilòmetres de platja 
litoral o continental, recursos turístics i 
importància del turisme en l’economia 
local, assumint també els compromisos 
inclosos en el Codi Ètic del Turisme Va-
lencià, així com la seua contribució al 
turisme sostenible i inclusiu, amb fona-
ment en el principi d’hospitalitat. 

Aquesta línia d’ajudes busca compen-
sar l’esforç financer, motivat per l’acti-
vitat turística, tant en la prestació de ser-
veis com en inversió en infraestructures.

Segons ha destacat, Kino Calafat, re-
gidor en funcions de Turisme i Platges 
de l’Ajuntament d’Oliva, “S’ha fet una 
gran faena en els últims anys des de 
l’Ajuntament d’Oliva i, especial, des 
del departament de Turisme i tot sec-
tor turístic per a tindre la condició de 
Municipi Turístic de Rellevància. Calafat 
ha subratllat també que la declaració 

Vista aèria de la platja d’Oliva.

Roberto Sanz, d’Obra Social; Javier Sanchis, Cap de la zona de la Safor de Caixa Ontinyent, Bernat Rodríguez, 
membre del Consell de Caixa Ontinyent; Rosario Sabater, Presidenta de la Fundació Espurna; José Pla, 
President de Caixa Ontinyent, i Charo García, Directora de la Fundació Espurna.

Caixa Ontinyent aporta un vehicle 
elèctric a la Fundació Espurna 

Obra Social de Caixa Ontinyent ha 
entregat un vehicle elèctric a la Fun-
dació Espurna, entitat de caràcter 
assistencial, educativa i de promoció 
laboral per a persones amb capacitats 
diferents, situada a Gandia. 

El vehicle permetrà el trasllat de 
persones, usuàries dels diferents re-
cursos que gestiona la Fundació: un 
Centre d’Atenció Diürna en Progra-
mes Formatius de Qualificació Bàsi-
ca i un Centre Especial d’Ocupació a 
Gandia, Habitatges Tutelats a Gandia i 
Torrent, així com activitats esportives, 
musicals i artístiques, d’oci i temps 
lliure.

En l’acte d’entrega del vehicle han 
estat presents la Presidenta de la 
Fundació Espurna, Rosario Sabater, 
el President de Caixa Ontinyent, José 
Pla, el Responsable d’Obra Social, 
Roberto Sanz, i el Cap de la zona de 
la Safor de l’Entitat, Javier Sanchis. 

El President de Caixa Ontinyent, Jo-
sé Pla, ha destacat el paper de Caixa 
Ontinyent com a motor econòmic i 
social de les nostres comarques, el 
gran impuls a través de l’activitat fi-

nancera i el valor incalculable de la 
seua obra social. “Som l’única caixa 
d’estalvis valenciana i l’única entitat 
financera amb seu central en aques-
tes comarques, i això es tradueix en 
actuacions com aquesta, que retor-
nen a la societat els beneficis gene-
rats. En definitiva, són els nostres 
clients, amb la seua confiança, els 
qui ho van fent possible cada vegada 
que trien a la nostra Caixa per a les 
seues operacions”. 

Obra Social de Caixa Ontinyent 
destinarà 30.000 euros a aquesta ac-
tuació, que beneficiarà als 223 usua-
ris dels recursos i programes de la 
Fundació Espurna, amb la intenció, 
segons el President de la Caixa, que 
“redunde en una millora de la seua 
qualitat de vida i la dels seus fami-
liars”.

Per part seua, la Presidenta de la 
Fundació Espurna, Rosario Sabater, 
ha destacat que aquesta col·laboració 
contribueix a la seua principal mis-
sió i finalitat que és proporcionar als 
usuaris de la fundació un benestar 
biopsicosocial i laboral que afavoris-

com a Municipi Turístic d’Excel·lència, 
aconseguida el gener passat, comença 
a donar els seus fruits i en aquest cas 
es tracta d’un augment considerable 
d’una subvenció la finalitat de la qual 

és finançar globalment les activitats i 
serveis que ens corresponen en virtut 
de les competències que hem adquirit”.

Per tot això, el màxim responsable 
municipal de Turisme en funcions ha 

declarat que, encara que és moment de 
donar el relleu a una altra força política, 
“m’acomiade amb la satisfacció del tre-
ball ben fet i em pose a la disposició del 
pròxim responsable de Turisme perquè 

tots els projectes que ja estan en marxa, 
com el projecte de la passarel·la dunar 
finançat amb més de dos milions d’eu-
ros amb fons europeus Next Generation, 
arriben a bon terme”.

ca la seua total integració en la socie-
tat, i que els permeta desenvolupar un 
projecte de vida personal satisfactori, 
ja que treballant i estimulant les seues 
capacitats s’aconsegueix minimitzar 
l’efecte de les limitacions, redundant 
en una millora de la seua qualitat de 
vida.

ÚNICA CAIXA D’ESTALVIS 
VALENCIANA

Caixa Ontinyent és l’única entitat fi-
nancera en la Comunitat Valenciana 
que reverteix els seus beneficis a la so-
cietat en forma d’obres socials, equi-
valent a la part que altres entitats des-
tinen a retribuir als seus propietaris. 

Una labor social que permet, d’una 
banda, millorar la qualitat de vida de 
les persones, i, per un altre, contribuir 
a la vertebració de la seua zona i evitar 
la despoblació. 

En els últims 10 anys, Caixa Ontin-
yent ha destinat 14 milions d’euros a 
obres socials. 
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SE CELEBRA DEL 23 AL 25 DE JUNY EN EL RECINTE FIRAL AMB LA PARTICIPACIÓ DE MÉS DE 30 EXPOSITORS

Tot a punt per a la XXXIII Fira 
del Motor i Maquinària Industrial 

La fira del motor i la matinal motera, en imatges del passat any.

La XXXIII Fira del Motor i Maquinària 
Industrial d’Oliva tindrà lloc l’últim cap 
de setmana de juny, del 23 al 25, en el 
recinte firal a l’aire lliure del passeig 
d’Oliva (Lluís Vives, Jaume I, Alcalde 
Juan Sancho i Joan Fuster). Està or-
ganitzada per la regidoria de Comerç, 
Mercats i Consum, encapçalada per 
l’alcadessa d’Oliva en funcions, Yolan-
da Balaguer, a través de l’Agència per 
al Foment de la Innovació Comercial i 
el suport de la Conselleria d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç 
i Treball.

Aquest esdeveniment compta amb la 
participació de més de 30 expositors amb 
totes les marques importants d’automoció 
i vehicles a motor del mercat, amb vehi-
cles nous, de quilòmetres zero, d’ocasió, 
vehicles elèctrics i híbrids, maquinària 
industrial i productes i accessoris per als 
automòbils, així com empreses relaciona-
des amb el sector del motor. 

El recinte firal és un espai ampli, 
tancat i vigilat per tal d’assegurar afo-
raments i el compliment de les mesu-
res de seguretat. A més incorpora una 
exposició del Concurs de Carretons 
premiats els passat dissabte en la tradi-
cional Baixada de Carretons, organitzat 
per les associacions del Barri del Pinet i 

del Raval-Gerreria, es podran vore ex-
posades els carretons dels participants 
així com l’Institut IES Gabriel Ciscar, 
amb les les seues creacions de robòti-
ca i altres associacions benèfiques que 
s’uneixen a aquesta fira per donar a 
conèixer la gran tasca social que por-
ten a terme com el Bastidor, Creu Roja 
i Espurna que ens conviden a col.labo-
rar en les seues iniciatives.

El reciente firal estarà obert al públic 

en el següent horari: Divendres, 23 de 
juny: de 19.00 h a 22.30 hores; dissab-
te, 24 de juny: de 10.00 h a 14.30 h i 
de 18.00 h a 22.30 hores i diumenge, 
25 de juny: de 10.00 h a 14.30 h i de 
18.00 h a 22.30 hores.

XVII MATINAL MOTERA
La matinal motera comença amb un 

desdejuni popular a partir de la 8.30, 
amb recepció de participants i lliura-

ment de samarretes, i amenitzat amb 
música en directe.

A continuació té lloc una marxa con-
trolada de tots els participants mote-
ros pels voltants de la Fira del Motor, i 
recorregut per les platges d’Oliva per 
la zona del sector 5, per a finalment 
retornar al Parc de L’Estació, on es 
realitzen actuacions de simulador de 
Moto GP, i un espectacle de motos a 
càrrec d’Edu Rodríguez, espectacular 

pilot valencià resident a Oliva.
Un complement de la Fira del Mo-

tor d’Oliva amb gran tradició que 
junt amb l’exposició de vehicles i ma-
quinària industrial dinamitza no sols 
el sector comercial del motor sino 
que dinamitza el turisme amb la re-
percusió econòmica que representa al 
voltant de la ciutat d’Oliva en el sector 
hostaler i gastronòmica, un impuls 
econòmic de primer ordre.
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La nova edició de l’Enginy Fester 
genera una gran expectació
La filà Cordón d’Alcoi, pel bàndol mo-

ro, va ser la guanyadora en el II En-
giny Fester de la Filà Pirates d’Oliva, 

celebrat amb gran expectació dissabte 3 
de juny, en el carrer Constitució d’aquesta 
localitat de la Safor. En el bàndol cristià va 
haver-hi un empat entre les filades Muntan-
yesos d’Albaida i Andalusos d’Alcoi.

La Filà Cordón d’Alcoi va desfilar amb 
Óscar Martínez al capdavant, als sons de 
la peça ‘Any d’Alferes’, mentre que la Filà 
Muntanyesos d’Albaida va ser la cinquena 
en la desfilada, amb els sons de ‘Xirimi-
qui’ i la Filà Andalusos d’Alcoi la que feia 
13. Ho va ver amb David Linares de ‘cap 
d’esquadra’ i amb la seua peça tradicio-
nal ‘Ragón Falez’. Van ser molt aplaudits 
pel públic assistent.

Més de 500 persones van participar en 
l’esdeveniment en el qual, a més, es va re-
conéixer la labor realitzada per la banda 
del Grup Musical d’Albaida i de l’orga-
nitzador de l’esdeveniment, el fester Pep 
Fenollar de la Filà Pirates. Els actes van 
comptar amb la presència del president 
de la Federació de Moros i Cristians d’Oli-
va, Óscar Prieto, i l’alcaldessa de la ciutat, 
Yolanda Balaguer, entre altres persona-
litats.

Un total de quinze filades festeres van 

mostrar la seua manera de desfilar pels 
carrers d’Oliva, destacant, com a curiosi-
tat la filà Al Hagamba Muza de Pego, amb 
Salva Bolufer al capdavant. Van desfilar 
amb ‘El Bequetero’ i els seus peculiars 
moviment en la desfilada. Va efectuar la 
presentació de l’acte el fester oliver Ma-
nolo Arnal.

En finalitzar l’acte va tindre lloc el lliu-
rament de recordatoris a totes les filades 
participants en aquesta II edició del En-
giny Fester. Pep Fenollar va assenyalar a 
El Nostre Oliva que estava molt satisfet pel 
desenvolupament de l’esdeveniment i que 
“el balanç és positiu quant a l’assistència i 
quant al nivell. Es nota que li ho treballen 
i això s’ha notat i la gent ha respost. Quan 
baixava i veia l’ambient i els aplaudiments 
ha sigut molt emotiu”. El repte és veure si 
l’any vinent es duu a terme la tercera edi-
ció: “hem de valorar-lo. No volem cremar 
les coses, volem fer-les amb gust i tran-
quil·litat i ho hem de pensar molt”.

Cal destacar el gran ambient al ca-
rrer, amb l’engalanament amb bande-
res d’Oliva i la còpia del fris del Palau 
dels Centelles a l’eixida de l’acte. Els 
participants van gaudir en acabar el 
concurs-exhibició d’un dinar de putxero 
tradicional.

LA FILÀ CORDÓN EN EL BÀNDOL MORO I ANDALUSOS D’ALCOI I MUNTANYESOS D’ALBAIDA VAN RESULTAR GUANYADORS

El grup musical d’Albaida va fer sonar totes les peces dels participants.

Gran ambient en l’acte del II Enginy Fester de la Filà Pirates. Filà Andalusos d’Alcoi. 

Membres dels Muntanyesos d’Albaida. La filà Cordón d’Alcoi va guanyar entre les del bàndol moro. 
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La nova edició de l’Enginy Fester 
genera una gran expectació

Pep Fenollar rebent el seu reconeixement.Grup Musical Albaida va tindre el seu record.



EDUCACIÓOLIVA, juny 202316

EL CEIP ALFADALÍ, CONSERVATÒRI I IES GREGORI MAIANS

Tot a punt per adjudicar els 
‘Edificants’ de tres centres 

Visita a Mauthausen i Gusen 
d’alumnes del Gregori Maians

Alumnes de l’IES Gregori Maians 
d’Oliva visitaren Mauthausen i Gusen 
en el Dia de l’Homenatge als Espanyols 
Deportats i Morts als Camps Nazis. Di-
vendres passat 5 de maig 40 alumnes 
i 4 professors de diversos municipis 
valencians estan visitant els camps de 
concentració de Mauthausen i Gusen 
a Àustria, en el marc del “Dia de l’Ho-
menatge als 667 deportats valencians 
víctimes del nazisme i feixisme”.

Aquesta visita, ha sigut promoguda per 
l’institut, amb el suport de l’Ajuntament 
d’Oliva, i subvencionada per la Fede-
ració Valenciana de Municipis i Pro-
víncies, té com a objectiu acostar l’ex-
periència memorialista als estudiants, 
permetent-los conéixer de primera mà 

CEIP Alfadalí será ampliat i millorat. 

Amb una inversión de més de 5,3 mi-
lions d’euros arranca la recta final 
per adjudicar els  tres centres edu-

catius pendents del Pla Edificant degut al 
retràs provocat, en part, per la pandèmia 
de la COVID-19 i l’augment dels costos dels 
materials per a la seua construcción.

Amb aquesta darrera actualització del Pla 
Edificant, l’import total ascendeix a una 
inversió de més de 5,3 milions d’euros. 
En cada centre li correspon, segons el seu 
projecte de millora, les següents quantitats: 
en el cas del CEIP Alfadalí es destinaran 2,4 
milions d’euros per a la construcció del 
nou aulari, gimnàs i pista esportiva

Per la seua banda l’IES Gregori Maians 
rebrà una subvenció en forma d’inversió 
de 1,1 milions d’euros per a la construcció 
d’un nou gimnàs que s’ubicarà en un nou 
pabelló junt a les actuals instal.lacions del 
centre; i el Conservatori Professional de 
Música, Josep Climent de la nostra loca-
litast, ampliarà el seu aulari i tindrà unes 
millores amb noves sales per un import de 
1,7 milions d’euros, donat que s’ha quedat 
menut per a les necessitats actuals del cen-
tre educatiu i el nombre d’alumnes.

Alumnes del Gregori Maians en l’aeroport de Manthausen.

els camps de concentració nazis i la his-
tòria que hi ha darrere.

«La data del 5 de maig coincideix amb 
la commemoració de l’alliberament del 
camp de Mauthausen – Gusen el 1945. 
Durant la Segona Guerra Mundial, 667 
valencians entre els quals es coneix que 
hi havia tres olivenses que van patir el 
terror i les atrocitats comeses pels na-
zis en aquests camps de concentració» 
ha declarat el regidor responsable del 
departament de Memòria Democràtica 
Josep Escrivà.

Entre els deportats que van patir 
aquests horrors, es troben els olivenses 
José Aunión Muñoz, Ricardo Pellicer 
Beneyto i Vicent Cots Ortolà. Els tres van 
ser deportats a Mauthausen, i només Jo-

sé i Vicent van sobreviure i ser alliberats 
el 5 de maig de 1945. Ricardo, per part 
seua, va morir en el camp de Gusen el 
14 de gener de 1942.

La visita va incloure unes xarrades di-
dàctiques i experiències en el camp de 
concentració de Mauthausen. A més, els 
alumnes faran treballs i exposicions en 
l’institut per a compartir les seues ex-
periències i reflexions amb la resta de 
la comunitat educativa. Aquesta visita 
educativa pretén sensibilitzar les no-
ves generacions sobre la importància 
de la memòria històrica i la necessitat 
de recordar i honrar a les víctimes del 
nazisme, així com reflexionar sobre la 
importància del respecte als drets hu-
mans i la prevenció de futures atrocitats.

La persona més feliç del món. Sentiment que se’ls ha quedat a tots els 
assistents a la trobada Com Sona l’ESO el dimecres 10 de maig. Vint-i-
cinc alumnes de l’IES Gregori Maians acompanyats per tres professors 
es van endinsar en la emocionant experiència de cantar junt a altres 
1100 alumnes procedents de Catalunya, Illes Balears i localitat de 
Castelló, València i Alacant. Tres dies que viuran sempre al seu record, 
els riures, els plors... les hores a l’acampada, els dinars, trobar-se 
als assajos, ballar danses populars a la plaça d’Altea... Experiències 
úniques, marcades pel ritme de l’amor, l’amistat, la companyonia...
S’emocionen al recordar les nits de música i ball, però sobretot 
al reviure aquella nit del divendres on van actuar davant milers de 
familiars, amics, entitats... cantant a tot pulmó lletres unides per 
conformar paraules i notes d’amor, il·lusió, desamor i amistat.
L’IES Gregori Maians ha tornat més unit, més viu, però sobretot més 
sabedors de la necessitat de tornar a connectar emocionalment amb el 
seu entorn.
Com Sona L’ESO és una emoció pura, no troben una paraula millor 
per descriure el que ha estat, cap altra que Felicitat.

Escrit en Tercera Persona des 
de l’IES Gregori Maians
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Les arrels oliveres 
de Felip VI

Temps arrere, en una entrada 
del blog, comentàvem que el rei 
Alfons XII era fill adulterí, nascut 

d’una relació entre Isabel II i el militar 
Enrique Puigmoltó Mayans. Fem un poc 
de memòria:
Isabel II fou obligada a casar-se 
amb un cosí germà de tendència 
homosexual: Francesc d’Assís de 
Borbó, duc de Cadis. [...] La reina 
va parir onze fills, però només en 
van sobreviure sis. Gran nombre 
d’historiadors dubten de la paternitat 
d’alguns, fins al punt d’assegurar 
que el futur rei Alfons XII era fruit 
de les relacions amoroses que la 
monarca havia mantingut amb el 
militar i aristòcrata ontinyentí Enrique 
Puigmoltó Mayans. Una sospita que 
sembla confirmar una missiva de la 
reina que es conserva als arxius del 
Vaticà.
Les cròniques de l’època retraten 
Isabel II com una dona molt fogosa 
que va tenir infinitat d’amants. La seua 
relació extramatrimonial amb el capità 
d’Enginyers Enrique Puigmoltó fou una 
de tantes i era vox populi. Tot aquest 
assumpte sobre la paternitat d’alguns 
fills de la monarca, i principalment 
la del rei Alfons XII, es fonamenta en 
la correspondència que monsenyor 
Giovanni Simeoni, destinat en la 
Nunciatura d’Espanya, va mantenir 
amb el cardenal Giacomo Antonelli, 
secretari d’Estat del Vaticà. De tot 
açò ja va donar compte l’historiador 
Ricardo de la Cierva en el llibre La otra 
vida de Alfonso XII. Però, recentment, 
ha estat l’escriptor i investigador José 
María Zavala qui, en el seu llibre 
intitulat Bastardos y Borbones, ha 
documentat els fets i ha obert la porta 
a una revisió objectiva de la, diguem-
ne, «història oficial». He transcrit 
alguns paràgrafs del llibre de Zavala 
que considere importants per il·lustrar 
millor el tema de què tractem.
Sens dubte, els escàndols sexuals 
de la reina nimfòmana preocupaven 
moltíssim tant a l’Església com al 
Govern de la nació. Monsenyor 
Simeoni, en setembre de 1857, 
escrivia:
El presidente del Consejo de Ministros 
[general Narváez] i el ministro de 
Estado han hablado fuertemente a S. 
M. con la amenaza de presentar la 
dimisión, y le ha expuesto la necesidad 
de alejar del Real Palacio a tal sujeto 
[Puigmoltó]. 
En la carta, Simeoni també informava 
a Antonelli sobre la paternitat dels fills 
de la reina:
El mismo monseñor Claret [confesor 
de Isabel II] me ha dicho -afirma 
Simeoni- [...] que en una carta 
amatoria al oficial de referencia 
[Enrique Puigmoltó] ha escrito de 
su puño y letra que dicha prole debe 
atribuirse a ese oficial, en cuyas manos 
está la carta.
El mes següent, novament monsenyor 
Simeoni escrivia al cardenal Antonelli 

i recordava que davant la dura 
reprovació que feu el general Narváez 
a la conducta d’Isabel «la misma 
Reina, llorando, le repuso: “¿Es que 
deseas que aborte?”». Conta Zavala 
que en una ocasió Isabel i Alfons van 
discutir i que la reina no dubtà en dir-
li: «Lo que tienes de Borbón lo tienes 
por mí».
Malgrat estar embarassada, la relació 
amorosa entre la reina i el capità 
va continuar. La resposta del Vaticà 
a l’escàndol no va trigar massa. El 
papa Pius IX va escriure dues cartes a 
Ses Majestats, però el nunci Lorenzo 
Barili mai les va entregar perquè deia 
que la reina, després de participar 
en uns exercicis espirituals, feu 
acte de contrició i ordenà el trasllat 
del capità. Amb això Barili evitava 
incomodar-la, puix ella ignorava que 
el Papa estava al corrent de tot. També 
el pare Claret, confessor de la reina, 
sabedor que Puigmoltó visitava amb 
nocturnitat i traïdoria les estances 
reials, va amenaçar Isabel d’abandonar 
el Palau si no ordenava l’allunyament 
de l’àulic amant. Finalment, el gallard 
capità va sortir de la cort amb destí 
a València. Prèviament, però, la 
reina l’havia distingit amb el títol 
nobiliari de vescomte de Miranda en 
reconeixement als serveis prestats a la 
Corona, serveis que intuïm degueren 
ser molt plaents. 
Alguns autors consideren que la 
bastardia del rei Alfons va suposar una 
injecció de sàvia nova a la dinastia 
borbònica, corrompuda per segles de 
matrimonis consanguinis. L’any 1868, 
arran de la Revolució Gloriosa, Isabel 
marxà a l’exili francés i, en 1870, va 
abdicar en favor del seu fill. A París, 
el príncep Alfons era conegut com el 
Puigmoltejo entre la noblesa cortesana 
que afalagava la reial família. Amb la 
tornada dels Borbons al tron espanyol, 
l’any 1875, s’inicià el període conegut 
com la Restauració, el qual va abraçar 
els regnats d’Alfons XII i Alfons XIII, 
fins que el 1931 es proclamà la Segona 
República.
L’ascendència olivera d’Enrique 
Puigmoltó la trobem en el cognom 
Mayans de la línia materna. Vegem tot 
seguit la genealogia del militar. Enrique 

XAVIER CANYAMÀS

L’actor oliver Vicente Parra. 

Puigmoltó Mayans era besnet de 
Vicente Mayans Blasco, nascut a Oliva 
en 1735, el qual era nebot de l’erudit 
Gregori Maians. Vicente Mayans es 
va amullerar amb la catalana Antonia 
Valda Villaplana i van ser pares de 
Luis Mayans Valda, nascut a Ontinyent 
en 1762, qui va contraure noces amb 
María-Josefa Enríquez de Navarra 
Ramírez l’any 1795. Una filla d’aquest 
matrimoni, de nom Pascuala, es va 
casar amb Rafael Puigmoltó Pérez, 
comte de Torrefiel, i van tenir dos fills: 
Rafael, mort de còlera en 1854, i el dit 
Enrique.
La prosàpia d’Enrique Puigmoltó 
Mayans és una bona mostra de com 
eren les aliances en l’aristocràcia, ja 
que el convencionalisme de llavors 
els duia a emparentar amb altres 
individus de similar condició social. Els 
Puigmoltó d’Ontinyent descendeixen de 
Berenguer Puigmoltó, cavaller català 
que va servir al rei Jaume II d’Aragó 
al Regne de València. Per la seua part, 
els Enríquez de Navarra provenen 
de l’infant Enric de Castella, fill de 
Ferran III de Castella i germà del rei 
Alfons X el Savi. Pel que fa als Maians 
d’Oliva, sabem que eren una estirp de 
gentilhomes ennoblits des de temps de 
la conquesta cristiana.
Enrique Puigmoltó Mayans va nàixer a 
Ontinyent en 1827. Com hem dit, era 
el segon fill d’una família aristòcrata. 
Va estudiar en l’Acadèmia d’Enginyers 
des de 1843 fins al 1848. Entre 1856 i 
1858 va estar destinat a Madrid, ciutat 
que va haver d’abandonar per causa 
del seu afer amb la reina Isabel II. En 
1864 es va casar amb l’enguerina Julia 
Fuster, amb la qual va tenir dos fills: 
María Luisa i Enrique. En quedar vidu, 
va contraure noces l’any 1886 amb 
María Rodríguez-Trelles, fruit d’aquest 
matrimoni és un altre fill dit Vicente. 
Enrique Puigmoltó va ser diputat 
a Corts pel districte de Xàtiva en la 
legislatura 1865-1866. Com a militar va 
assolir el grau de general de divisió i, 
entre altres distincions, rebé la Creu de 
l’Orde de Sant Hermenegild en 1881. 
A la mort de son pare heretà el títol 
de comte de Torrefiel, el qual unia al 
de vescomte de Miranda. Va morir a 
València el 28 de desembre de 1900.
I fins ací el capítol dedicat a la reina 
Isabel II, «la dels tristos destins», i al 
seu amant Enrique Puigmoltó. Després 
de tot el que hem vist, i considerant les 
noves aportacions dels investigadors 
contemporanis a la historiografia, hom 
creu versemblant que l’actual monarca 
Felip VI duu sang olivera a causa de 
les règies infidelitats d’Isabel II amb un 
militar ontinyentí cognomenat Mayans.

Fonts:
José María ZAVALA, Bastardos y 
Borbones, 3a edició, Debolsillo, 
Barcelona, 2012.
Los Borbones en pelota.
Ricardo de la CIERVA, La otra vida de 
Alfonso XII, Fénix, Madrid, 1994.

El rei Felip. 
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ES VA DISPUTAR ALS CAMPS D’OLIVA NOVA 

JORDI RIPOLL VA ENTRAR EN META AMB UNA SAMARRETA AMB EL LEMA ‘NO AL DOPATGE’

Jordi Ripoll i Rubén Ciscar 
guanyen  el I Trail Covatelles Oliva

Èxit del II Torneig de futbol base, 
benjamí i aleví de la U.D. Oliva 

El passat dissabte 10 de juny es va 
disputar als camps d’Oliva Nova la II 
edició del Torneig de Futbol Base que 
organitza la UD Oliva en les categoríes 
de benjamí i aleví, amb la presencia 
dels principals equips de la Comunitat 
Valenciana. 

En la categoría benjamí el guanyador 
va ser el Kelme C.F. d’Elx, mentre que 
segon va ser el C.D. Alcoyano, tercer el 
Levante U.D. i quart el Benirredrà C.F. 
de la comarca de la Safor. 

En la categoría aleví el guanyador fou 
el C.D. Castelló, mentre que el segon va 
ser el C.D. Alcoyano i tercer, donant la 
gran sorpresa, fou la UD Oliva, quart 
classificat, el Real de Gandia C.F.

Cal destacar la gran organització per 
part de la UD Oliva amb la col.laboració 
d’Oliva Nova.

Joan Mascarell va dir que “vam tin-
dre la possibilitat de vindre als camps 
d’Oliva Nova, Luis Borho ens va obrir 
les portes i fàcilment arribem a un 
acord de col·laboració i els donem les 
gràcies”.

Luis Borho “el que busquem és un 
acord de fons perquè a llarg termini 
puguem col·laborar amb l’UD Oliva i 

Jordi Ripoll després de travessar la línia de meta.

E l corredor oliver sènior Jordi Ri-
poll Ramírez va guanyar la cate-
goria curta Sprint 13k de l’I Trail 

Covatelles Oliva amb 55 minuts i 58 
segons. Es dona la circumstància que 
va entrar en meta amb una samarreta 
amb el lema “No al dopatge” contra el 
qual manté una forta croada en les seu-
es xarxes socials. Segon va ser Guillem 
Ausina Angelet veterà del Club de Córrer 
Piles amb 59 minuts i 58 segons i tercer 
Fernando Llacer Andrés sènior del G.E. 
La Carena amb una hora i 43 segons.

La primera dona va ser Sofix Berna-
beu Hernández, de categoria sènior, 
amb una hora tretze minuts i cinquan-
ta segons, seguida per Carmen García 
Linares veterana del Club Esportiu Co-
rredors  Callosa amb una hora díhuit 
minuts i vint-i-quatre segons, i tercera 
Mari Tere Montes García sènior del 
Triatló Gandia amb una hora dènou mi-
nuts i díhuit segons.

En aquesta categoria va haver-hi 127 
participants masculins i 46 femenins, 
un retirat i dotze no presentats i cap 
desqualificat.A més de tretze quilòme-
tres, aquesta prova tenia un desnivell de 
+550/-550 metres. Per la seua part 
Rubén Ciscar Rubio veterà del C.D. de 
Muntanya i Escalada Sutraiel amb un 
temps d’una hora cinquanta-cinc mi-
nuts i cinquanta segons va ser el guan-
yador absolut de la categoria 23k Trail 

El Castelló va ser el guanyador en categoria aleví. 

Covatelles d’Oliva celebrat aquest diu-
menge des del carrer Comte d’Oliva pel 
terme municipal olivense i organitzat 
pel C.E. L’espenta en col·laboració amb 
el Departament d’Esports de l’Ajunta-
ment d’Oliva.

El segon classificat va ser David Gar-
cía sènior del G.R. el Real de Gandia 
amb un temps d’una hora, cinquan-
ta-nou minuts i quaranta-sis segons, 
mentre que tercer va ser Jordi Planes 

Martínez sènior del C.A. Gandia Alpesa 
amb un temps de dues hores, sis mi-
nuts i setze segons.

La primera dona classificada va ser 
Alba Villanova del Moral sènior del 
Club Atletisme Alcoi amb un temps de 
dues hores díhuit minuts i vint-i-sis 
segons, l’atleta número 26 a entrar en 
meta, mentre que la segona va ser Pa-
tricia López Vicedo del C.A. Camallaes 
amb un temps de dues hores, vint-i-nou 

minuts i quinze segons , i tercera Luisa 
Juan Giner veterana que es va presen-
tar per lliure amb dues hores quaran-
ta-quatre minuts i set segons.

Un total de cent trenta atletes mascu-
lins i setze femenins es van donar cita 
en aquesta prova llarga de la primera 
edició del trail de 23 quilòmetres, amb 
un desnivell de +/- 1.000 metres, que 
ha tingut el contratemps de ser ajornat 
fins a dues ocasions, l’última per avís 

meteorològic d’alerta roja per incendis 
per part de la Generalitat Valenciana. 
Només va haver-hi un atleta retirat en 
la competició i dotze inscrits no es 
van presentar a la prova per diversos 
motius. El trail Covatelles Oliva s’ha re-
gulat pel reglament de la FEMECV de 
Carreras de Muntanya, amb l’objectiu 
d’establir una prova diferent en el ca-
lendari de carreres d’aquesta localitat 
de la Safor.

amb la ciutat d’Oliva i posar aquestes 
instal·lacions, que són magnífiques, en 
les quals s’ajunten tots els professionals 
per a fer les seues pretemporades, per 
a fer tornejos com aquest, que té una 
gran organització. La captació d’equips 
ha sigut fantàstica”. També va remarcar 
que “la base és molt important, quan 
més eines els puguem donar als joves, 

per a ells és un al·licient jugar en les 
mateixes instal·lacions que ho fan els 
professionals”. Després del Covid els 
millors equips d’Europa trien aquest 
complex per a fer els seus stages de 
concentració. Recentment va estar el 
Getafe C.F. i estan previstos altres grans 
clubs d’Europa de futbol i també de 
Rugbi de nivell internacional.

La tres primeres classificades en l’sprint curt.

El Kelme d’Elx es va imposar en categoria benjamí. 

El UD Oliva va ser tercer en alevins.
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AMB LA PARTICIPACIÓ DE 40 ESPORTISTES ARRIBATS DE TOTA ESPANYA

Oliva proclama als campions 
nacionals de la Spain Wingfoil League 
E l cap de setmana del 17 i 18 de juny s’ha 

celebrat a Oliva, la final de l’Spain Wing-
foil League 2023, en les modalitats de Surf 

Freestyle i Surf Slalom, amb la participació de 40 
esportistes arribats de tota Espanya. Secundat per 
la Federació de Vela de la Comunitat Valenciana, 
l’Ajuntament d’Oliva, el Club Nàutic, empreses 
com Oliva Nova Resort o Castrum Brewery i avalat 
per totes les marques del sector, el campionat na-
cional ha tornat a sorprendre a la platja d’Oliva.

El primer dia de competició amb unes con-
dicions de vent perfectes, garbí suau entre 12 i 
18 nusos, es van poder completar les primeres 
mànegues d’Eslàlom, categoria dominada per la 
gaditana Nia Suardíaz, que va resultar primera en 
dones; Manuel Morillo, guanyador en els sub16 
o Ancor Sosa, que competeix en el GWA Wingfoil 
World Tour.

El dissabte, el pronòstic es va complir i amb 
un vent més fort, es van poder llançar mànegues 
de Júnior, Sènior, Femení i Sub17, gaudint d’un 
alt nivell de competició per part dels riders amb 
uns increïbles heats en les semifinals que van fer 
gaudir al nombrós públic assistent.

Cal assenyalar la gran actuació dels riders més 
joves que estan molt en forma i han dominat el 
Campionat d’Espanya de Wing Foil, destacant 
la victòria en Eslàlom de l’esportista d’Arrecife, 
Manuel Morillo, que ha alçat la Copa d’Espanya, 
la treballada segona posició de Nathan Berger, 
campió del món júnior sub14 i guanyador del 
Freestyle júnior i el tercer escaló del jove valor 
andalús, Leo Suardíaz. 

En Eslàlom i Freestyle femení, Nia Suardiaz ha 
vençut a la també andalusa Regaliz Sollom, que 
ha sigut segona i la catalana Iset Segura, terce-
ra. Impressionant una vegada més l’actuació de 
Suardíaz que continua imparable encadenant 
títols.

En l’Eslàlom masculí, destacar la victòria de 
Martin Tieles, sobre Ancor Sosa i Hugo Ferrer 
(segon i tercer) i en Freestyle el podi de Nathan 
Berguer, la plata d’Ancor Sosa i el bronze de Leo 
Suardíaz.

D’aquesta manera, es tanca l’Spain Wingfoil 
League 2023 amb els nous campions nacionals, 
entre els quals destaca l’andalusa Nía Suardiaz 
que s’ha proclamat campiona d’Espanya en 
les categories Eslàlom i Freestyle, Ancor Sosa, 
campió en Surf Freestyle i Martín Tieles, en Surf 
Slalom. La gran cita del Wingfoil a Oliva acabava 
amb el lliurament de Trofeus, en un acte en el 
qual Yolanda Pastor, alcaldessa d’Oliva, feia lliu-
rament de les plaques als campions.

Els participants en la prova. 

Kiko Roig, en el tercer escaló del podi.

El ryder oliver Kiko Roig, tercer del món en 
Big Air categoría Surfboard Men

El ryder oliver Kiko Roig va fer història 
dimarts 6 de juny en ser tercer en el Cam-
pionat del Món celebrat en Tarifa en Big Air, 
categoria Surfboard Men, on va competir 
contra els millors del món, entre ells italians, 
sud-africans, australians, alemanys, france-
sos i espanyols.

L’australià James Carew es va emportar la 
victòria, amb grans puntuacions, però des-
prés es va danyar en els baixos celebrant. 
L’espanyol Marc Garriga va ser segon i Kiko 
Roig tercer.

Aquest és un dels millors resultats de la 

seua trajectòria professional al costat del se-
gon lloc en Big Air que va realitzar en Brazil 
2018.es un esportista ja molt reconegut a ni-
vell mundial en aquesta modalitat esportiva 
des que va començar l’any 2.017.

D’ell, l’organització del torneig assenyala 
que Kiko és l’entusiasme desbordant per-
sonificat. Originari d’Oliva, València, però 
que ara viu en la meca del kitesurf de Tarifa, 
en el sud d’Espanya, “ Kiko s’ha convertit en 
un membre de pura sang de la màfia sense 
tirants de Tarifa i el seu nivell ha estat pels 
núvols”. 

 A més afig que “Va explotar en la gira de 
l’any passat amb una presentació estel·lar 
primerenca en el Tarifa Strapless Kitesurfer 
Pro, defensant-se en dures eliminatòries 
contra alguns dels competidors més expe-
rimentats de la gira. La seua habilitat d’estil 
lliure sense tirants està millorant tot el temps 
i podria ser un seriós competidor en els 
pròxims anys. Sempre obté una gran reac-
ció de la multitud, és un dels favorits entre 
els seus companys ryders i el seu infame ‘Eel 
Danse’ també és una cosa digna de contem-
plar”.

Els guanyadors i autoritats.

Una imatge de la competició. Vista aèria del muntatge organitzatiu a la platja.

Podi de la categoria júnior. 

CLASIFICACIÓ GENERAL SPAIN WINGFOIL LEAGUE 2023

Surf Freestyle Man: Ancor Sosa
Surf Freestyle Wom: Nia Suardiaz 

Surf Slalom Man: Martín Tieles
Surf Slalom Women: Nia Suardiaz

CLASSIFICACIONS FINAL OLIVA

Freestyle Senior  Freestyle Junior Freestyle   fem. 
1r Nathan Berguer  1r Nathan Berguer 1a Nia Suardíaz
2n Ancor Sosa  2n Manuel Morillo 2a Regaliz Sollom
3r Leo Suardíaz  3r Leo Suardíaz 3a Iset Segura

Surf Slalom Senior Surf Slal.Sub16  Surf Slalom fem.
1r Martin Tieles  1r Manuel Morillo 1a Nia Suardíaz
2n Ancor Sosa   2n Nathan Berguer 2a Regaliz Sollom
3r Hugo Ferrer  3r Leo Suardíaz 3a Iset Segura
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